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GRUP DE TREBALL: MÓN LOCAL 

26-04-2008 

Seu de CpC, 10:30 hores 

Assistents: Xavier Gálvez, Cristina Garcia, David Aaron López, Mercè Marzo, Conxita Pérez, Joan Ros, 

Pep Solé, Mireia Selva, Carme Valls, Llorenç Vallès i Esther Vilar. 

S’excusen: 

Montserrat Gispert, Èric Llacuna, Rafa Martín, Àngel Martínez, Andrés Palacios, Olga Quiroga, Àlvar 

Roda, Pepa Sala, Isabel Sierra i  Jose Luís Vergara. 

 
 

1. Presentació i valoració dels resultats del Decàleg de Propostes 
 
 

� Transversalitat: 

� La Carme Valls considera que la transversalitat és quelcom que també podria promoure la 

ciutadania. 

 

� Avaluació: 

� En David Aaron considera que l’avaluació s’ha de realitzar durant tot el procés i a la seva 

finalització. Si es realitza la difusió necessària i s’ha obert l’espai participatiu, la decisió ha de 

ser acceptada, encara que només hi hagin participat 20 persones.  

� En Pep Solé, considera que si abans hi hagut avaluació, és que prèviament s’ha realitzat un 

procés participatiu, però en el seu municipi –Espelt, a la vora d’Igualda-, ara per ara, encara no 

s’ha endegat cap espai participatiu. 

- Creu que la transversalitat l’ha d’impulsar l’administració. 

� Conxita Pérez: A l’administració ningú vol perdre part de la seva parcel·la. 

� Joan Ros (Sant Boi de Llobregat): El pitjor d’un procés és que no hi ha un retorn o avaluació. 

� Llorenç Vallès (empresa Delibera): A l’ajuntament li fa por la poca representativitat dels 

processos participatius.  

- Davant d’això, en David Aaron considera que si és així, és que l’ajuntament no s’ho creu. 

� Carme Valls: La participació pot desgastar el govern i pot esdevenir una eina de pressió de 

l’oposició.  

- La Carme informe que des del PSC es vol organitzar un congrés sobre participació a Santa 

Cristina d’Aro.  

� En Joan Ros exposa diverses experiències que han funcionat a Sant Boi, aprenent també dels 

errors previs.  

� David Aaron: Rendir comptes és el més important.  

� La Carme Valls proposa: 

o Recollir experiències que s’hagin avaluat. 

o Recollir informació d’aquells que ja hagin treballat el tema de l’avaluació, per tal de 

tenir una font d’informació per als integrants del grup de treball. 

� Mercè Marzo (Alella): Li interessaria aprofundir en: 

o Conèixer alguna experiència pràctica a nivell d’urbanisme, el procés que s’ha 

desenvolupat, etc.  

o El per què a la gent li costa tant participar o per què no participa. 
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� David Aaron: Si no hi ha cultura participativa, difícilment hi pot haver una resposta. La cultura 

de la responsabilitat i de la comunitat. Els joves desconeixen que l’administració serveix també 

per canalitzar els seus interessos.  

� Carme Valls: Considera que s’hauria de fer pedagogia dels canvis que es van aconseguint.  

� Joan Ros: Els processos participatius necessiten un temps, però sovint aquest pot esgotar a la 

ciutadania.  

 

� Eina pedagògica: 

En David Aaron exposa la proposta de realitzar un joc per infants i joves sobre la pedagogia de 

la participació. Informe que es realitzarà una reunió amb una experta en jocs per saber com es 

podria desenvolupar la proposta.  

El resultat de la reunió s’exposarà al grup de treball per tal de planificar com es podria elaborar 

i decidir-ne els contingut amb l’ajuda de l’expert. 

 

� En Pep Solé, dins del debat, planteja el següent: 

o Què s’ha de fer per demanar al teu ajuntament perquè obri un procés participatiu? 

o S’ha d’enviar una carta? 

o Considera que seria interessant elaborar una guia dirigida al ciutadà de com demanar un espai 

participatiu al municipi.  

- Sorgeix la proposta d’introduir aquest tema a la II Guia d’Els calers, on calen, sobre participació 

ciutadana. 

- D’altra banda, s’incideix i es debat sobre els butlletins informatius municipals. En Pep considera 

que és una propaganda indecent del què s’ha fet. Però, i què es farà? Mai s’informa sobre les 

actuacions previstes. És necessari saber què es farà i quins espais obra el municipi perquè el 

ciutadà/na hi pugui participar. 

� Carme Valls: Informe que el ciutadà pot anar al Ple de l’ajuntament. Tot i això, els ciutadans/es 

desconeixen els seus drets i considera que també seria interessant elaborar la Guia dels Drets. 

� Esther Vilar: Creu que els blocs participatius estan molt bé, però que només es limiten a recollir 

opinions i caldria canviar-ne el format.  

� David Aaron: L’actitud de l’equip de govern és clau. A Callús cada mes es realitza el pre-Ple, on 

es passa comptes a la ciutadania i s’explica què es debatrà i s’informarà en el Ple. Les decisions 

del pre-Ple són vinculants.  

També es realitza a Callús “Alcalde per un dia”, i el ciutadà que vulgui, acompanya l’alcalde 

durant tot un dia, veient l’activitat que realitza habitualment.  

La cultura participativa és saber que hi ha els instruments per arribar a l’administració i què 

m’ofereix aquesta. 

� Joan Ros: Pels tècnics, la participació ciutadana és un problema. 

� Esther Vilar: I per les altres àrees, la participació és una molèstia. 

 

� Noves tecnologies: 

 

En Llorenç, membre de Delibera esmenta que li agradaria saber si els/les participant ha tingut algun 

problema a l’hora d’utilitzar l’espai web i aportació de qualsevol suggeriment: 

� Carme Valls: Considera que a Delibera li falta un espai de deliberació i la introducció d’un xat. 

Es debat entre tots els/les assistents de realitzar una sessió de xat, un dissabte a una hora en 

concret, per tal de decidir temes concrets i agilitzar la presa de decisions.  

� Llorenç: Opina que és una bona idea i que es podria provar. D’altra banda, posa l’exemple de 

webs amb un cert impacte. Una d’elles és sobre temes d’accessibilitat de les persones amb 
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dificultats de mobilitat, a la qual hi penjaven fotografies d’aquells espais amb problemes 

d’accés, fetes per les persones afectades.  

 

 

2. Metodologia de funcionament del grup: 

 

En David Aaron exposa que des de CpC es proposa al grup de treball de treballar cada mes un tema, 

aprofundir-hi i reflexionar-hi a través de l’espai web i les trobades presencials. Calendaritzar cada 

tema, per tal de preparar amb antelació la documentació i així elaborar una base de dades 

d’informació sobre els temes que es vulguin treballar. L’objectiu és que el resultat que se n’obtingui 

ha de tenir un impacte, s’ha de visibilitzar i CpC realitzarà aquesta tasca.  

 

Es proposa de fer un llistat de temes sobre els quals es voldria incidir i els participants proposen el 

següent: 

 

PLUJA D’IDEES: 

 

� Pressupostos participatius “Els calers, on calen”. 

� Limitació de mandats. 

� Auditories ciutadanes. 

� Publicació de l’agenda dels regidors/es. 

� Consultes populars: canvi de legislació? 

� L’avanç: anticipar-se als projectes.  

- Audiències públiques? 

- Rendiment de comptes. 

� Participació de la infància. 

� Participació i urbanisme. 

� Reglamentació i normatives. 

� Consells de Ciutat. 

� Comunicació i participació. 

� Noves tecnologies i participació 

- Vot electrònic. 

 

 

3. Actuacions a curt termini 

 

� Els diferents temes de treball es penjaran a l’espai de Delibera perquè entre tots i totes es 

prioritzin i s’estableixi un calendari de treball. 

� Formació sobre participació i noves tecnologies: dissabte, 17 de maig, de les 10h a les 13h, a 

l’espai de la Casa del Mig, a Sants. 

- Aprenentatge de l’ús de l’eina de Delibera, com adaptar-la a les necessitats del grup i com 

millorar-la. 

- Debat sobre participació i les TIC.  

- Finalització del procés de priorització dels diferents temes plantejats. 

� A través de Delibera, s’estudiarà l’opció d’obrir un xat per decidir temes més concrets. 

� Nova data de trobada del grup abans de l’estiu: dissabte, 14 de juny.  

 


